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MOLDOVAN JUDIT, a 4. számú választókerület képviselője 
17.30-19 óráig lakossági fogadóórát tart a Csongor téri Általános 
Iskolában. 

HOLNAP 
DOBÓ JÁNOS, a 21. számű választókerület képviselője 17 órától 
lakossági fórumot tart a Kodály téri Általános Iskolában. A téma: Az 

1992. évi képviselői alap terhére elvégzendő munkák. 
KATONA GYULA, a 13. számú választókerület képviselője 16-18 

óráig lakossági fogadóórát tart a vízművek Tisza Lajos körúti székhá-
zában (szerdán is). 

Torgyán a békési nagygyűlésen 
A „békési program" nekem a jó 

Isten különleges kegyelmét jelenti, 
amellyel megvilágosította a békési 
parasztembereket, hogy a jogaikért 
összefogjanak - kezdte ünnepi 
beszédét Torgyán József az FKGP 
szombati nagygyűlésén, amelyen a 
Független- Kisgazda Földmunkás 
és Polgári Párt 61 évvel ezelőtti 
zászlóbontására emlékeztek a béké-
si református templomban. A ma-

gyar parasztság volt az az erő, 
amely az elmúlt 1100 évben fenn-
tartotta a magyarságot a Kárpát-
medencében, s mindig helytállt; 
1100 év után meg kell, hogy kapja 
a jussát a parasztság - mondotta a 
kisgazdapárt elnöke. A munkás, az 
értelmiségi és a polgár a nehéz 
helyzetekben megingott, a paraszt 
nem, ezért különleges elbánás jár 
neki - hangsúlyozta Torgyán. 

BELPOLITIKA 3 

„Egy ország, ahol 
szeretnek bennünket" 

/ 

Ványai Eva a turkui látogatásról 

Juhani Leppa polgármester meghívására Szeged finn 
testvérvárosában, Turkuban járt Ványai Éva alpolgármester. Békési 

Zoltán képviselő, valamint Alexi János 
a Szegedi Magyar-Finn Baráti Kör titkára. Szombat éjjel érkeztek 

haza. Az alpolgármester-asszony így foglalta össze 
látogatásuk élményei és tapasztalatait. 

- A vendéglátók nagyszabású ünnepséggel készültek a Finn-Magyar 
Baráti Társaság fennállásának 40, valamint a Turku-Szeged testvér-
városi kapcsolatok 20 éves évfordulójára. A rendezvényt Jávorszky Béla, 
Magyarország helsinki nagykövete és Lavró Csaba konzul is megtisz-
telte. A házigazda a két ország közti kapcsolatok fejlesztésében sokat 
munkálkodó tiszteletbeli konzul, a turkui Urbo Kivikari és felesége volt. 

Érezhettük, hogy a magyarországi rendszerváltás, a kelet-európai vál-
tozások ránk irányították a figyelmet. A társaság aktív szerepet játszik 
abban, hogy az együttműködésbe új területeket vonjon be. Eddig sporto-
lók, ifjúsági csoportok, táncegyüttesek, kórusok, zenekarok cserekap-
csolata volt a jellemző, de mindkét fél kifejtette azt az igényét, hogy 
gazdasági együttműködéssel kell bővíteni kapcsolatrendszerünket. 

Vendéglátóink érdeklődési körünknek megfelelően állították össze a 
programot. így megtekinthettük a városnézés keretében a Kézműves 
Múzeumot, mely szellemiségében hasonlít a tápéi Csongrád Megyei 
Alkotóházhoz. Büszkeségük a 12 ezres Typhoon fedett jégkorong-
csarnok, melyet tavaly adtak át. meghálálva, hogy csapatuk, a TPS már 
három éve folyamatosan nyeri a finn bajnokságot. Ottlétünk alatt 
köszöntötte a város vezetése az elmúlt évben világ-, Európa-, finn bajnok 
turkui sportolókat. A 13. században épült vár dísztermében adtak 
fogadást. Meglepetésünkre magyar résztvevője is volt az ünnepségnek, 
Bárány Sándor vízipólós személyében, aki tagja a finn bajnokcsapatnak. 

Mikko Jokinen, a környezetvédelmi hivatal vezetője szakembercserét 
szorgalmazott, valamint konkrét talaj- és vízvédelmi projectek 
kidolgozását. A JATE-val már felvette a kapcsolatot, konkrét szerződés 
aláírását sürgette. 

A Peltolai szakiskolában, ahol kilenc fémmegmunkálási szakmát 
oktatnak, az igazgató felajánlotta komputer technika átadását diák 
üdültetés ellenében. 

Lasse Hallamurto, az ifjúsági hivatal vezetője ajánlatot kért fiatalok 
csoportjainak nyári szegedi folyamatos elszállásolására, melyet ők 
finanszíroznának. 

Turkuban a kultúrházak száma az utóbbi években szaporodott. A város 
szívében felújított patinás épületeket a művelődés szolgálatába állították. 
Itt működik zeneiskola is, ahol a két város közti zenetanár cserére hívták 
fel a figyelmemet. Felmerült a Weincr Kamarazenekar finn turnéjának 
lehetősége is. 

Megtekintettük a kurjenmöki öregek otthon-szerű gondozóközpontját, 
ahol az idősek ellátása családias. A Icchmusvalkami nyugdíjas szolgál-
tatóközpontban - ahová bárki bemehet - szövőszékek, felszerelt aszta-
los-, fazekas műhely, szauna, uszoda, étterem várja az időseket a szabad-
idő eltöltésére. Városunk nagy értékű egészségügyi gép, műszer kérését 
továbbítottam az illetékeseknek. Készséges barátainktól ígéretet kaptam 
arra, hogy a kórházunk szülészeti-nőgyógyászati osztályára égetően szük-
séges cardiotocographot (mely pénzben kifejezve 1,5 millió forint) jövő 
évben megkapjuk! 

Bepillanthattunk vendéglátóink mezőgazdaságába is. A városi 
kertészetet és egy közeli farmot mutattak meg. Egy gazdálkodó család, 
akik tehenészetük ellátására maguk termelik a takarmányt is, 10 ezer 
liter/év tejhozammal büszkélkedhet. Soili Marja Leiponen gazdasszony 
számítógépes kimutatáson magyarázta az egyes állatok jellemzőit. Ipari 
kamerával a lakóházból az istállót állandóan figyelemmel kísérik. Érde-
kes, hogy 15 tehénből fenn lehet tartani egy korszerű gépesített gazda-
ságot. Itt is, mint mindenhol, baráti szívességgel fogadtak bennünket. 

Megkerestek bennünket üzletemberek, akik mezőgazdasági termékek 
forgalmazása mellett érdeklődést mutattak gyümölcsfeldolgozó vegyes 
vállalat alapítására. Érdeklődtek a régi Hungária szálló felújításának 
befejezési munkálatai felől is. 

A jövő évi Szegcdi Ipari Vásárra eljön Pekka Aalto alpolgármester, aki 
új, hasznos szerződéskötésekre számít. 

A városvezetés és a Finn-Magyar Társaság (melynek 51 szervezete, 
8600 tagja van, ebből több mint 500 turkui) segítő hozzáállása garancia 
arra, hogy a felvetődött tervek, elképzelések gyümölcsöző valósággá 
váljanak a két baráti ország számára. 

HÉTFŐ, 1991 . OKT. 14. 

Erősödő kapcsolatok 
Göncz Árpád, a Magyar Köztársaság elnöke Ramon John Hnatyshyn, Kanada főkormányzójának meghívására hivatalos látogatásra 

utazott. Kíséretében van Botos Katalin tárca nélküli miniszter és Fekete György művelődési és közoktatási helyettes államtitkár. 
Köztársasági elnökünk ellátogat több tartományba, felkeresi a parlamentet és megbeszéléseket folytat a központi kormánnyal. 

Torontóban megnyitja azt a magyar fesztivált, amely a magyar kultúra eddig legnagyobbszabású rendezvénysorozata a tengerentúlon. 
A frankfurti Pál templomban vasárnap átnyújtották Konrád György írónak, a Nemzetközi Pen Club elnökének az egyik legrangosabb 

német irodalmi-közéleti kitüntetést, a német könyvkereskedelem 25 ezer márkával járó békedíját. Az alapítvány tanácsa a díj odaítélésének 
indoklásában egyebek között megállapítja, hogy Konrád György írói munkásságával vette ki részét Európa keleti felének békés 

átalakításából, gondolkodói és szépírói tevékenységével hozzájárult a II. világháború utáni európai megosztottság felszámolásához. 
Büntető feljelentést tesz a Magyar Köztársaság legfőbb ügyészénél a Független Kisgazda, Földmunkás- és Polgári Párt ellenőrző bizottsága 

a pártnál történt törvénysértések miatt. Györgyi Árpád elnök szerint az 1990-es gazdálkodás és az ehhez kötődő pénzügyi műveletek 
során követtek el szabálytalanságot. Indítványozzák, hogy a büntető eljárást folytassák le valamennyi elkövető ellen, tekintet nélkül 

tisztségükre és mentelmi jogukra. 

Együttműködés a konkurencia feloldására 

Franciák terepszemlén 
A franciaországi Finistére megyéből Szegedre érkezett 14 tagú delegáció négynapos programja végén 

szombaton a Városházán sajtótájékoztatón számolt be itteni benyomásairól. Elöljáróban Tűhegyi József 
szegedi alpolgármester elmondta, hogy a Triade Szövetség működésének köszönhető a kapcsolatfelvétel. 

Eddig Debrecen, Pécs és Szeged az együttműködés kiválasztott helyszíne. A szegedi régióval való 
kapcsolatfelvételre Finistére megye vállalkozott, gazdaságuk hasonlóságának megfelelően 

az élelmiszergazdaság területén. 

Konzultáció keretében találkoztak a helyi agrár-
kamara, a földművelésügyi hivatal, a gazdasági kama-
ra, mezőgazdasági- és feldolgozóipari nagyüzemek, 
tudományos intézmények képviselőivel és kisterme-
lőkkel. Ezt követően közös és alternatív programok 
keretében Szeged, Makó, Szentes és Hódmezővásár-
hely környékén tartottak terepszemlét. Többek között 
tanulmányozták, hogy egy magánvállalkozó virág- és 
gombatermesztő miként alakította ki gazdaságát. 
Képet alkottak prosperáló nagyüzemek átalakulási 
problémáiról, a tulajdonnevesítés folyamatáról. Virág-
és csemetekertészekkel beszélgetve kirajzolódtak a 
termelő kiszolgáltatottságának ismérvei, a valódi 
szövetkezetek, az információs rendszer és az árutőzsde 
hiánya. Makón a hagymatermesztést és feldolgozást 
tanulmányozták. Az Ágora Zöldérttel megállapodtak 
abban, hogy az ömlesztetten, nagy egységekben nyu-
gatra szállított áru versenyképességének, értékesítési 
árának javítására megpróbálják a csomagolási kultú-
rát fejleszteni. így hamarosan sor kerülhet a próbára: 
márkázott. Finistére-ben csomagolt makói hagymát 
dobnak piacra. A „teszt" eredményétől függ, hogy 
francia befektetőknek érdemes lesz-e mindezt Magyar-
országon is megvalósítani. A tudományos-, kutató- és 
felsőoktatási intézmények az együttműködésbe leg-
könnyebben bevonható területek, itt konkrét megálla-
podások is születtek. 

Adrién Kervella, a megyei közgyűlés alelnöke, aki a 
küldöttséget vezette, elmondta, hogy szervezetük euró-
pai irodája vette föl a kapcsolatot a Triade-val. Angol 
és portugál regionális együttműködésüket követi ez a 
magyarországi. Választásuk azért esett ránk, mert 
megítélésük szerint az európai döntési központok 

keletre tolódtak, s Magyarország integráló platformja 
lehet a közép-európai térségnek. 

- A zöldség-gyümölcs termesztésben, sertés-
tenyésztésben rengeteg hasonlóságot fedeztünk fel, s 
jelentősnek tartjuk az itteni oktatási és tudományos 
színvonalat. Éreztük a nyitottságot a technológia 
színvonal emelésére, külföldi tőke fogadására, mely-
nek kézenfekvő szinterét adhatja a városközi regi-
onális együttműködés. A mezőgazdálkodás itt 
tapasztalt magas színvonala miatt félelmeinket sem 
tagadjuk. Ezt azonban a szembenállás helyett ütőkár-
tyává kell alakítanunk. Régióinkról kölcsönös össze-
hasonlító tanulmányok készülnek, melyek a közvetlen 
kapcsolatok alapját adják. Hónapokon belül sor kerül-
het magyarországi gyakorló szakemberek fogadására 
is. 

Pierre Dommergue, a Triade Iroda főtitkára mind-
ehhez hozzátette: Nehéz lesz a konkurenciából együtt-
mőködést faragni, de csak ez lehet a módja, hogy a 
nemzetek Európája helyett a régiók Európája való-
sulhasson meg. 

Alain Schlesser a biotechnológia területén kutató-
és egyetemi csoportok most elhatározott cseréjéről 
számolt be, méghozzá kutatási programok szerves 
kapcsolódásaiként. 

Hasonlóan közeli eredmények várhatók a kamarai 
együttműködésektől. A konkurencia feloldásának 
lehetséges módja lehet a harmadik piacon való közös 
fellépés. Spanyolországtól is féltek, s ma már ott is 
befektetnek. A személyekre lebontott kapcsolatfelvétel 
kiteljesedésében segíthet, hogy a Triade megbízottja 
folyamatosan jelen van Szegeden. 

T. Sz. I. 

A Nemzeti 
Liberális 

Alapítvány 
konferenciája 
Politikai-elméleti konferenciát 

rendezett a hét végén Miskolcon a 
Magyar Demokrata Fórum által 
kezdeményezett Nemzeti Liberális 
Alapítvány. Bevezető vitaindító 
előadást Antall József, a Magyar 
Demokrata Fórum elnöke tartott. 

A nyugat-európai keresztény-
demokrata, konzervatív és szociál-
demokrata pártok egyaránt vallják 
a liberalizmus értékeit - fejtette ki 
Antall József, majd így folytatta: a 
magyar történelmi liberalizmus 
Széchenyire, Kossuthra, Wesselé-
nyire nyúlik vissza, az 1848 és 
1875 közötti magyar megújhodás 
ezzel a fogalommal függ össze. 
Ezért a liberalizmust egyik politikai 
párt sem sajátíthatja ki önma-
gának, ehhez az örökséghez csak 
hű maradhat. 

A totális diktatúrák alól felsza-
badult országokban természetes, 
hogy a liberalizmus gondolatisága 
termékenyebb talajra lel, mint ott, 
ahol már^vszázadok óta élnek 
ezek az értékek. A kelet-kö-
zép-európai térségben nincs más út, 
mint a föderalizmus gondolatának 
érvényesítése, összekapcsolva a 
személyi jogokkal, a területi és 
kulturális autonómiával. Ezért kü-
lönös jelentősége van annak -
hangsúlyozta a szónok - , hogy mi 
magyarok élen járjunk saját ki-
sebbségeink jogainak maradéktalan 
biztosításában, mert megkívánjuk a 
határainkon túl élő magyarság 
számára is ezen jogok érvényesí-
tését a majdani közös európai 
házban. 

Az MDF elnökének vitaindítója 
után Szabad György, Gergely 
András, Jeszenszky Géza és 
Tőkéczki László a történész aspek-
tusából elemezték a nemzeti libera-
lizmus jelentőségét. 

Elek István, az MDF ország-
gyűlési képviselője hozzászólá-
sában hangsúlyozta: a Magyar 
Demokrata Fórum konzervatív, 
liberális programmal nyerte meg a 
választásokat, ezért ma is az a leg-
fontosabb, hogy meggyőzzék a 
tagságot arról, hogy ők ma is egy 
liberális, demokrata párt tagjai. A 
számos felszólaló között Bod Péter 
Akos arról beszélt: a világ, a 
világgazdaság nem liberális, de 
minden országban fellelhető egy 
liberális gazdasági minimum. 


